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Další vlna covidu? Čekám spíš „rýmičku“, říká Zdeněk
Hostomský

tydenikhrot.cz/clanek/dalsi-vlna-covidu-cekam-spis-rymicku-rika-zdenek-hostomsky

U mladých a zdravých lidí už očkování proti covidu-19 nedává moc
smysl. Nákaze se stejně nevyhneme, říká biochemik Zdeněk
Hostomský.

Zdeněk Hostomský | foto Martin Pinkas, HROT

Po vánočním útlumu odborníci očekávají, že vzrostou počty
nakažených covidem-19. Žádná zásadní opatření bychom ale kvůli
tomu činit neměli. „Spousta lidí se nakazí. Virus je ale nebezpečný už
jen pro zlomek z nás,“ říká biochemik Zdeněk Hostomský, zástupce
ředitele Ústavu organické chemie a biochemie Akademie věd ČR.

Profesor Zdeněk Hel, imunolog z University of Alabama at Birmingham, varuje před
další vlnou covidu-19. Je důvod se obávat?

Tady bych veřejnost uklidnil: myslím, že není důvod být vystrašený.
Virus nás již dobře zná a do značné míry my známe zase tento virus.
Víme, že se vrací ve vlnách – občas ve vlně větší, občas ve vlnce
menší. Důležité ale je, že náš imunitní systém už nákaza nijak zvlášť
nepřekvapí. Spousta z nás si onemocněním prošla, spousta z nás
v minulosti byla naočkována. Ta situace je dramaticky odlišná od doby,
kdy virus udeřil poprvé.

Profesor Hel říká, že současná převládající subvarianta omikronu je nesmírně
nakažlivá. Znamená to, že virus v dalších měsících nakazí většinu z nás?

S panem Helem souhlasím, ten virus se už skutečně jeví jako
dokonalý. Ale abych to vysvětlil: podle mě není náhodou, že po
omikronu už nedošlo k dalším zásadním mutacím a že se bavíme
v podstatě už jen o dalších subvariantách. Virus se tedy do určité míry
ustálil: nechce nás zabíjet, protože pak by se nemohl šířit. To by
postrádalo logiku. 

https://www.tydenikhrot.cz/clanek/dalsi-vlna-covidu-cekam-spis-rymicku-rika-zdenek-hostomsky
https://www.seznamzpravy.cz/clanek/fakta-v-novem-roce-muze-dorazit-vetsi-vlna-covidu-rymicka-to-nebude-242697
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Stát spálil vakcíny proti covidu za pět miliard. Další miliony dávek
jsou přitom na cestě

Kvůli nezájmu o vakcíny proti covidu-19 likviduje stát prošlé očkovací
látky ve velkém. Ministerstvo zdravotnictví má dodávky vakcín
nasmlouvané až do roku 2026.

Bude nám tedy komplikovat životy, stejně jako nám je komplikují jiné
viry. Jeho dokonalost spočívá v tom, že se opravdu dokáže šířit velmi
rychle. Zároveň ale drtivou většinu z nás nebude nijak zvlášť
ohrožovat. Právě proto, aby se šířil. Někdo z nás s nákazou skončí
v posteli, někdo ji ani nezaznamená. Bezprostředním ohrožením je
virus jen pro zlomek populace.

Takže už to není ani „chřipečka“, jak se kdysi o covidu hovořilo?

Není to „chřipečka“. Pro většinu lidí už spíše „rýmička“. Jinak
samozřejmě platí, že i takový virus chřipky dokáže zabíjet. Jen nemá
takovou publicitu.

Těmi ohroženými jsou předpokládám zejména lidé jinak nemocní a ti s poškozenou či
oslabenou imunitou.

Ohroženi jsou obecně všichni ti, pro které je z principu nebezpečné i
jakékoli jiné onemocnění. Speciální skupinou, u níž určitě máme
přemýšlet o nějaké ochraně, jsou třeba senioři. Jinak ale není důvod
k nějakým zásadním změnám v našich životech. Ten virus se šíří tak
rychle a tak snadno, že nějaké rozestupy nebo třeba roušky jsou úplně
mimo hru. Pokud se máte nakazit, tak se nakazíte. 

https://www.tydenikhrot.cz/clanek/stat-spalil-vakciny-proti-covidu-za-pet-miliard-dalsi-miliony-davek-jsou-pritom-na-ceste
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Pfizer lhal o vakcíně proti covidu, tvrdí Texas a firmu žaluje

Pfizer podle texaského ministra spravedlnosti Kena Paxtona „zkreslil
informace o účinnosti vakcíny a snažil se umlčet osoby, které chtěly o
přípravku pravdivě informovat“.

Průběh onemocnění se pak bude lišit podle toho, v jaké kondici je vaše
imunita, zda jste už v minulosti onemocněním prošel a zda jste se již
někdy dříve nechal naočkovat. Nicméně úplně nejdokonalejší imunitní
reakce následuje u lidí, kteří si již onemocněním prošli. A to z toho
důvodu, že v těle nemají – jako v případě očkování – jen krátkou
informaci, která kóduje spike protein (pomocí něho virus proniká do
buněk hostitele, pozn. red.), ale informaci o celém viru, v celé jeho
podobě. Tam si tělo s virem v budoucnu dokáže poradit mnohem lépe.

Takže lidé mladší a ve středním věku, kteří jsou zdraví, by se očkovat neměli?

Nevidím v tom smysl. Stejně tak u dětí.

V Česku jsou aktuálně k dispozici dvě vakcíny. První od Pfizeru je typu mRNA, druhá
od Novavaxu je proteinová. Podle exministra zdravotnictví Romana Prymuly je dobré
vakcíny střídat. Souhlasíte?

Imunitní reakce je pak pestřejší. U proteinové vakcíny pak lze ještě
vyzdvihnout, že je vyrobena klasickým způsobem, není to žádná
revoluční novinka, ale vakcína tradičního typu. Kdybych měl tendenci
se nechat naočkovat, jakože nemám, tak bych šel touto cestou. Já
osobně však preferuji jiný přístup: žiju jako normálně, ale snažím se být
aktivní, dodávat tělu potřebné vitaminy, zkrátka posiluji imunitu.

https://www.tydenikhrot.cz/clanek/pfizer-lhal-o-vakcine-proti-covidu-tvrdi-texas-a-firmu-zaluje
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Účet za covid: sedm milionů mrtvých a škody za biliony dolarů

Světová zdravotnická organizace udělala letos na jaře za covidem
tečku. Nemoc ale stále zabíjí, a v pralesích se navíc připravují
k přeskoku na člověka zbrusu nové viry.

 
 

https://www.tydenikhrot.cz/clanek/ucet-za-covid-sedm-milionu-mrtvych-a-skody-za-biliony-dolaru

